
Na zadnjem občnem zboru Muzejske
ga društva v Skofji Loki je bila v pred
sedniškem poročilu med drugim opisana 
tudi potreba po ponovni tesnejši medse
bojni povezavi vseh nosilcev muzejske 
dejavnosti v občini Skofja Loka, odkar 
sta bili na osnovi zakona o društvih iz 
pododborov škofjeloškega muzejskega 
društva ustanovljeni samostojni muzej
ski društvi v Železnikih in v Zireh, po
leg njiju pa so bile organizirane pri 
kulturnoprosvetnih društvih v nekate
rih drugih krajih v občini muzejske 
oziroma podobne sekcije za gojenje zgo
dovinske tradicije na določenem krajev
nem območju (prim. Loški razgledi 1981 
str. 366—367). Vsa delujoča muzejska 
društva in sekcije so zamisel o boljšem 
medsebojnem sodelovanju sprejele, ven
dar se je njena uresničitev zavlačevala 

zaradi posvetovanj in iskanja najbolj 
primerne pravne in organizacijske re
šitve. 

Neposredno po društvenem občnem 
zboru je bilo v razgovorih z vodstvom 
občinske Zveze kulturnih organizacij 
ugotovljeno, da bi bilo smotrno poskusiti 
s povezovanjem in usklajevanjem mu
zejske dejavnosti na območju občine v 
organizacijskem okviru te zveze, saj tu
di druga ljubiteljska kulturna društva in 
skupine povezujejo in usklajujejo svoje 
delovne načrte in aktivnosti v njenem 
okviru. Tako je predsednik ZKO Skofja 
Loka tov. Peter Finžgar povabil pred
stavnike muzejskih društev, ki deluje
jo na območju občine Skofja Loka. in 
predstavnike tistih ljubiteljskih kultur
nih društev, ki se z muzejsko dejavno
stjo že ukvarjajo ali pa to dejavnost že-
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lijo vključiti V program svojega dela v 
bližnji prihodnosti, na sestanek, na ka
terem bi se dogovorili o usklajenem pro
gramu in delu društev. 

Sestanka, ki je bil 21. oktobra 1982 v 
prostorih ZKO v Skofji Loki, so se ude
ležili predstavniki muzejskih društev iz 
Škofje Loke (dr. B. Berčič), Železnikov 
(L. Tolar in M. Trojar) in Zirov (A. Za
jec), prosvetnega društva Ivan Grohar iz 
Sorice (M. Peternelj), kulturnoumetni-
škega društva Ivan Tavčar iz Poljan (M. 
Sitarjeva) in občinske ZKO (J. Eržen), 
medtem ko je predstavnik Loškega mu
zeja (ravnatelj J. Erjavec) svojo odsot
nost opravičil. Uvodoma je predstavnik 
sklicatelja pojasnil, da je ZKO organi
zirala sestanek na pobudo predsednika 
Muzejskega društva iz Škofje Loke, ker 
je v okviru ZKO podana ena izmed mož
nosti za tesnejšo povezavo društev in 
sekcij, ki se ukvarjajo z muzejsko de
javnostjo, podobno kot se povezujejo 
društva in sekcije z glasbeno, gledališko, 
folklorno in drugimi amaterskimi ozi
roma ljubiteljskimi kulturnimi usmerit
vami. Predstavnik Muzejskega društva 
Skofja Loka je pojasnil, da sedaj veljav
na zakonodaja o društvih ne omogoča 
več take povezanosti, kot je bila pred 
leti dobro zasnovana in vodena ter tu
di delovno uspešna. Tako se je sodelo
vanje med društvi in sekcijami ki skr
bijo za muzejsko dejavnost, skrčilo na 
obiske ob občnih zborih in domala nič 
drugega. Zato kaže razmišljati o novih 
načinih povezav, eden od teh pa se za
gotovo nudi v okviru ZKO. Ob tem velja 
poudariti, da bi se muzejska dejavnost 
financirala kot doslej in bi ostala tesno 
povezana z Loškim muzejem. Predstav
niki muzejskih društev in sekcije iz Že
leznikov, Žirov in Sorice pa so v svojih 
razpravah izrazili enotno misel, da ne 
kaže iskati novih povezav v okviru 
ZKO, ampak je treba ob dejstvu, da so 
muzejska društva in sekcije izšle iz škof
jeloškega muzejskega društva, v tem 
okviru in strokovni najtesnejši povezavi 
z Loškim muzejem poiskati tudi nadalj
njo obliko tesnega sodelovanja in pove
zav, saj dejavnosti muzejskih društev, 
ki so sicer amaterska, ne kaže enačiti z 
drugimi ljubiteljskimi društvi. Ob takš
nem enotnem skupnem stališču so nav
zoči zadolžili Muzejsko društvo v Skofji 
Loki, da pripravi vse potrebno za usta
novitev primernega koordinacijskega te
lesa muzejskih društev in sekcij v obči
ni. 

Na novembrski seji izvršnega odbora 
Muzejskega društva v Skofji Loki je bil 
po poročilu o stališčih s sestanka, ki ga 
je organizirala občinska ZKO, in po raz
pravi sprejet sklep, da bo treba vse na
loge in delovanje muzejske koordinaci
je povezati v nekem dokumentu, kate
rega tekst naj bi bil čimbolj operativno 
usmerjen. Sestavo osnutka takšnega do
kumenta je prevzel društveni odbornik 
Dušan Ogrizek. Osnutek predvidenega 
pravilnika o koordiniranem delu nosil
cev muzejske dejavnosti v občini je na
to predložil in obrazložil na seji društ
venega izvršnega odbora v začetku ja
nuarja 1982. Po obširni razpravi, v ka
teri so bile podrobno pretresene vse or
ganizacijske in vsebinske usmeritve za 
delo koordinacije, je bil predloženi os
nutek z manjšimi popravki sprejet in 
potrjen. Besedilo je bilo poslati vsem 
predvidenim ustanoviteljem koordina
cijskega odbora a spremnim pismom in 
priporočilom, naj ga obravnavajo ter 
do konca januarja pošljejo morebitne 
pripombe oziroma sklep o njegovi potr
ditvi. Hkrati naj bi se izrekli tudi 
o predlogu, da se poveri prvi sklic ko
ordinacijskega odbora Muzejskemu dru
štvu Skofja Loka. V začetku februarja 
je društveni odbor na seji ugotovil, da 
je bil osnutek pravilnika zainteresira
nim društvom in sekcijam odposlan in 
da ga le-ti obravnavajo, odbor sam pa 
je predlagal še nekaj manjših dopolnil. 
Na seji konec februarja je društveni od
bor že mogel ugotoviti, da so se vsa po
zvana društva in sekcije o predlogu 
pravilnika pozitivno izrekla in je bilo 
sklenjeno, da bo prvi sestanek koordina
cijskega odbora v mesecu marcu ter bo
do izbrani delegati, ki bodo zastopali 
Muzejsko društvo in Loški muzej. 

Prva, tj. ustanovna seja odbora za ko
ordinacijo muzejske dejavnosti v občini 
Skofja Loka je bila sklicana 29. marca 
1982 v prostorih Loškega muzeja v Skof
ji Loki. Seje so se udeležili: za Muzej
sko društvo Skofja Loka dr. B. Berčič in 
dr. Fr. Leben, za Muzejsko društvo Že
lezniki L. Tolar, za Muzejsko društvo Zi-
ri VI. Pivk in L. Poljanšek. za muzejsko 
sekcijo PD Ivan Grohar v Sorici M. Pe
ternelj in za Loški muzej J. Erjavec in 
A. Pavlovec. Najprej je bilo ugotovlje
no, da je bila seja sklicana na pobudo 
Muzejskega društva Skofja Loka, zato 
naj jo vodi kot sklicatelj društveni pred
sednik dr. Branko Berčič. Nato so bila 
soglasno potrjena Pravila odbora za ko-
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ordinacijo muzejske dejavnosti v občini 
Skofja Loka in s tem koordinacijski od
bor formalno ustanovljen. Takoj je bilo 
tudi soglasno določeno, da bo naslednjo 
sejo odbora sklicalo Muzejsko društvo 
Železniki. 

Sledilo je medsebojno informiranje o 
delovnih programih za leto 1982 in do
govarjanje o ustreznih oblikah sodelo
vanja pri izvajanju programov, in sicer: 
najbolj potrebna skupna akcija je in-
ventariziranje muzejskih predmetov po 
muzejskih zbirkah, ki ga morajo stro
kovno enotno voditi kustosi Loškega mu
zeja; pri tem je bilo predlagano, naj bi 
tiste slike v Groharjevi spominski zbirki 
v Sorici, ki so last župnega urada, stro
kovno in uradno ocenil dr. E. Cevc iz 
Ljubljane; ob obravnavanju sklepa ob
čnega zbora Muzejskega društva Skofja 
Loka o prenosu lastništva stavb oziroma 
prostorov za muzejske zbirke v Želez
nikih, Z.ireh in Sorici na tamkajšnja dru
štva je bilo sklenjeno, naj ravnatelj Lo
škega muzeja J. Erjavec preuči pravne 
možnosti za ureditev tega vprašanja; do
govorjeno je bilo enotno nastopanje pri 
propagandnih objavah v časopisju, za 
kar naj društva pošiljajo Loškemu mu
zeju urnike o odprtosti svojih muzej
skih zbirk in občasnih razstav; dogo
vorjena je bila medsebojna izmenjava 
razstav, zlasti prenašanje razstav iz Lo
škega muzeja v Železnike in v Ziri; 
sklenjen je bil tudi enoten nastop ob 
mednarodnem dnevu muzejev. 

Kot tretji sklop vprašanj je bilo ob
ravnavano sodelovanje pri muzejski iz
dajateljski dejavnosti. Potrjen je bil pred
log, da postanejo Loški razgledi skupno 
glasilo vseh muzejskih društev v občini. 
V zvezi s tem je bilo sklenjeno, da izbe
reta muzejski društvi v Železnikih in Zi
reh po enega predstavnika, ki bo član 
uredniškega odbora Loških razgledov in 
ki bo sodeloval v družbenem organu za 
upravljanje zbornika. Dr. Fr. Leben je 
poročal, da je tik pred izidom četrti Vod
nik po Loškem ozemlju, ki obravnava 
Dražgoše; društva in sekcije naj bi raz
mislili, kako zaobseči z vodniki vse ob
močje občine, pri čemer naj bi bil na
slednji vodnik morda posvečen Sorici. 
Ob zaključku so še predstavniki Muzej
skega društva Ziri navzoče povabili na 
svoj občni zbor. 

Muzejsko društvo v Skofji Loki je na 
mesečnih sejah svojega izvršnega od
bora redno spremljalo uresničevanje na 
koordinacijskem odboru dogovorjenih 

obveznosti. Tako je bilo v aprilu in
formirano, kako je pravno urejeno last
ništvo muzejskih stavb oziroma prosto
rov v Železnikih, Zireh in Sorici ter ka
kšna je možnost za prenos lastništva. Ker 
le-tega ne morejo prevzeti društva, je bi
lo sklenjeno, da ostaneta stavba oziroma 
prostori v Železnikih oziroma v Sorici 
še naprej last Loškega muzeja, s poseb
no pogodbo pa se njuna uporaba in up
ravljanje prenese na tamkajšnji društvi; 
za stavbo v Zireh pa bo treba najprej 
doseči, da se glede na pogodbo iz leta 
1978 med tamkajšnjim društvom in ob
čino prenese in vknjiži v lastništvo Lo
škega muzeja in nato po istem principu 
preda v uporabo in upravljanje žirov-
skemu društvu. — Na seji društvenega 
izvršnega odbora konec maja pa je bilo 
glede na razgovore v Občinski kulturni 
skupnosti predlagano, naj koordinacijski 
odbor na seji V juniju nujno obravnava 
razdelitev finančnih sredstev kulturne 
skupnosti za muzejsko dejavnost v ob
čini med muzejska društva in sekcije 
in posebej finančni načrt oziroma delov
ni program tiskovnega sklada. 

Druga seja odbora za koordinacijo mu
zejske dejavnosti v občini Skofja Loka 
je bila sklicana 14. junija 1982 v galeriji 
muzeja v Železnikih. Seje so se udeleži
li: za Loški muzej ravnatelj J. Erjavec, 
za Muzejsko društvo Skofja Loka dr. B. 
Berčič in dr. Fr. Leben, za Muzejsko dru
štvo Ziri A. Eniko, VI. Pivk in A. Za
jec, za Muzejsko društvo Železniki A. 
Tolar, in M. Trojar in N. Zumer ter za 
Prosvetno društvo Ivan Grohar v Sori
ci A. Kačarjeva. Sejo je v imenu skli
catelja, Muzejskega društva Železniki, 
vodil njegov predsednik Alojz Tolar. 

Najprej je bilo ugotovljeno, da člani 
koordinacijskega odbora, razen iz Škofje 
Loke, niso prejeli zapisnika 1. seje, če
prav je tov. Erjavec zagotavljal, da je 
administracija Loškega muzeja kopije 
zapisnika odposlala na vse naslove dru
štev, kar bo naknadno preveril. Ob ob
ravnavi dogovorov s prejšnje seje je bi
lo po poročanju J. Erjavca glede pravne
ga stanja in možnosti urejanja lastni
štva muzejskih stavb oziroma prostorov 
sklenjeno, da se upošteva predlog Mu
zejskega društva Skofja Loka, po kate
rem so stavbe in prostori še naprej last 
Loškega muzeja, med njim in društvi-
uporabniki v Železnikih, Zireh in So
rici pa se sklenejo pogodbe za uporabo 
in vzdrževanje. Ker temelji zavarova
nje na starih cenitvah, bo potrebna pri-
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lagoditev po obstoječih vrednostih in po 
novih zavarovalnin policah in premijah. 

Glavni predmet obravnave je bila raz
prava o predlogu in potrditev delitve fi
nančnih sredstev občinske kulturne 
skupnosti za muzejsko dejavnost v ob
čini v letu 1982. Ugotovljeno je bilo, da 
finančni načrt za 1982 predvideva 2 0 % 
povečanje v primerjavi z letom 1981 in 
da to ne zadošča za izvajanje predvide
nih delovnih načrtov posameznih nosil
cev društvene muzejske dejavnosti. Upo
števajoč splošno finančno situacijo, pa 
bodo le-ti s predlaganimi finančnimi 
sredstvi skušali obdržati svojo dejavnost 
vsaj v dosedanjem obsegu. Za društve
no muzejsko dejavnost (tj. brez Loš
kega muzeja) predvidena finančna sred
stva v skupni višini 1,131.385.— din (in
deks 121) naj občinska kulturna skup
nost porazdgli po nasledjem soglasno do
govorjenem predlogu: MD Skofja Loka 
83.304.— (indeks 120), MD Ziri 147.493.— 
(indeks 120), MD Železniki 282.554.— 
(indeks 120), Tiskovni sklad 558.034.— 
(indeks 120). PD Ivan Grohar Sorica 
36.000,— (indeks 125) in TD Ivan Tav
čar Poljane 24.000.— (indeks 156). Ob
činska kulturna skupnost je opozorjena, 
da bi morali pri tiskovnem skladu pred
videvati večjo rast stroškov, ki bodo 
znešali najmanj 800.000.—, če naj Loš
ki razgledi izidejo v normalnem obsegu, 
ob tem pa ne bo mogoče izdati nobenega 
novega Vodnika po Loškem ozemlju. Po 
potrditvi predlaganih dotacij za leto 1982 
na skupščini občinske kulturne skupno
sti, naj le-ta nakazuje tekoča finančna 
sredstva na žiro račune posameznih dru
štev. 

Pri obravnavanju tekoče skupne pro
blematike je ravnatelj J. Erjavec poro
čal o urejanju spora glede Groharjevih 
slik v njegovi spominski zbirki v Sorici, 
ki so last cerkve, med tamkajšnjim pro
svetnim društvom in župnim uradom. 
Glede izposojanja muzejskih predmetov 
je bilo dogovorjeno, da jih muzeji in 
muzejske zbirke načelno ne izposojajo, 
izjemoma pa se sme odobriti izposoja za 
sodelovanje na določenih razstavah ali 
drugih družbenih prireditvah proti iz
stavljenemu reverzu. Na vprašanje, ka
ko se odzivati na iniciative za ustanav
ljanje novih muzejskih zbirk oziroma 
društev, je bilo soglasno ugotovljeno, da 
mora biti delovanje muzejske dejavno
sti dolgoročno, smotrno in usklajeno 
planirano ter da naj se takšne iniciative 
najprej obravnavajo in rešujejo v ok

viru obstoječih društev na področju mu
zejske dejavnosti v občini. Ob zaključku 
je bilo dogovorjeno, da bo prihodnjo se
jo koordinacijskega odbora sklicalo je
seni 1982 Muzejsko društvo v Zireh. 

Tako koordinirana dejavnost muzej
skih društev in sekcij v Skofji Loki, 
Železnikih, Zireh, Sorici in Poljanah je 
našla svoje mesto in vlogo tudi v okviru 
programa in financiranja kulturnih de
javnosti v občinski kulturni skupnosti 
Skofja Loka. Vendar je pomotoma pri
šlo do napačnega tolmačenja njihove po
vezave z Loškim muzejem, ki je po pra
vilih koordinacijskega odbora samo od
govoren za muzejsko strokovno delo v 
vseh muzejskih zbirkah na področju ob
čine in je v okviru koordinacije prev
zel opravljanje administrativno tehnič
nih poslov, medtem ko so posamezna 
društva, ki opravljajo muzejsko dejav
nost, pravno in finančno popolnoma sa
mostojna. Zato je izvršni odbor Muzej
skega društva Skofja Loka. ko je na ju
lijski seji obravnaval poročilo s skup
ščine občinske kulturne skupnosti, ugo
tovil nepravilnosti pri postopku za raz
porejanje finančnih sredstev za muzej
ska društva, ki naj bi po navodilu kul
turne skupnosti potekalo preko Loškega 
muzeja. Glede na to je sprejel sklep o 
naslednji intervenciji pri občinski kul
turni skupnosti: Iz dogovora na seji 
odbora za koordinacijo muzejskih dru
štev in na podlagi pravil tega odbora in 
pravil posameznih društev je razvidno, 
da so muzejska društva finančno samo
stojne organizacije. Društva so si svo
jo samostojnost pridobila po zahtevah 
zakona o društvih. Zato ne more biti 
pravilen postopek skupnih služb SIS, da 
se za društva odobrena finančna sred
stva nakazujejo preko Loškega muzeja. 
Upoštevati je treba sklep koordinacije, 
z dne 14. 6. 1982, ki je v skladu s pra
vili društev in zakonom o društvih, da 
se odobrena finančna sredstva za mu
zejska društva po razdelilniku nakazu
jejo direktno na žiro račune društev. — 
Člani koordinacijskega odbora upajo, da 
bo nastali nesporazum čimprej odprav
ljen. 

Težko je ocenjevati delo in uspešnost 
nove oblike za usklajevanje muzejske 
dejavnosti v škofjeloški občini, ko je 
preteklo komaj pol leta od njene vzpo
stavitve. Lahko pa ugotovimo, da je tudi 
v dejavni obliki in ne samo preko ču
stvene navezanosti na skupni predmet 
ljubiteljskega udejstvovanja znova za-
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živela organizacijska, strokovna in de
lovna vez med vsemi organiziranimi 
škofjeloškimi občani, ki v skupnem 
osebnem in družbenem interesu skrbijo 
za ohranjanje in negovanje bogate zgo
dovinske in kulturne tradicije ter mu
zejske dejavnosti na loškem ozemlju. 

Branko Berčič 
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